

Журнал исторических, политологических и международных исследований. № 3, 2023 год

<p align="center">Автор(ы) и название статьи</p> <p align="center">Author(s) and title of the article</p>	<p align="center">Аннотация</p>	<p align="center">Abstract</p>	<p align="center">Ключевые слова</p>	<p align="center">Key words</p>
<p>Саенко А.С. «Новый порядок» в оккупированном Донбассе (1941 – 1943 гг.): обзор отечественной историографии</p> <p>Saenko A.S. “New order” in the occupied Donbass (1941 – 1943): a review of domestic historiography</p>	<p>В статье рассматриваются тенденции «нового порядка», установленного нацистами в оккупированном Донбассе, отраженные в советской и постсоветской историографии.</p>	<p>The article examines the trends in the study of the «new order» established by the Nazis in the occupied Donbas, reflected in Soviet and post-Soviet historiography.</p>	<p>Большая Отечественная война, нацизм, Третий рейх, оккупация, Донбасс, историография</p>	<p>The Great Patriotic War, Nazism, the Third Reich, occupation, Donbass, historiography</p>
<p>Старченко Н.Н. Советская повседневность периода послевоенного восстановления в 1945 – 1953 гг. в исследованиях российских историков</p> <p>Starchenko N.N. Soviet everyday life of the period of post-war reconstruction in 1945 – 1953. in the research of Russian historians</p>	<p>В статье анализируются основные направления и тенденции в развитии современной российской историографии повседневной жизни населения СССР в период послевоенного восстановления, а именно в 1945 – 1953 гг. Автор статьи приходит к выводу, что российскими историками был создан обширный научный задел, посвященный различным аспектам повседневной жизни населения страны в исследуемый период.</p>	<p>The article analyzes the main trends and trends in the development of modern Russian historiography of the daily life of the population of the USSR during the post-war reconstruction, namely in 1945-1953.</p> <p>The author of the article concludes that Russian historians have created an extensive scientific reserve devoted to various aspects of the daily life of the country's population during the period under study.</p>	<p>История повседневности, общество, историография, исследования.</p>	<p>The history of everyday life, society, historiography, research</p>

<p>Подпрятков Н.В. Государственные практики по мобилизации лютеранского духовенства России в интересах армии (1914 – 1917)</p> <p>Podryatov N.V. State practices in mobilizing the Lutheran clergy of Russia in the interests of the army (1914 – 1917)</p>	<p>В статье анализируются этапы политики российского руководства по отношению к лютеранам, исследование специфики ее реализации в армейской среде, выявление промахов и ошибок в этой деятельности. В работе исследуется деятельность органов военного управления России по организации удовлетворения духовных потребностей воинов-протестантов в годы Первой мировой войны. Делается вывод, что в целом государственная политика в отношении лютеранского духовенства соответствовала вызовам времени</p>	<p>This article is devoted to analyze the stages of the policy of the Russian leadership towards the Lutherans, to study the specifics of its implementation in the military environment, to identify misses and mistakes in this activity. The work examines the activities of the military authorities of Russia in organizing the satisfaction of the spiritual needs of Protestant soldiers during the First World War. It is concluded that, in general, the state policy towards the Lutheran clergy corresponded to the challenges of the time.</p>	<p>Империя, религиозная политика, армия, лютеране, Первая мировая война</p>	<p>Empire, religious politics, army, Lutherans, World War I</p>
<p>Шабельников В.И. Урегулирование спорных административных территорий между Россией и Украиной в 1917 – 1925 гг.</p> <p>Shabelnikov V.I. Settlement of disputed administrative territories between Russia and Ukraine in 1917 – 1925</p>	<p>В статье рассмотрены вопросы территориальных споров между Россией и Украиной, урегулирование административных границ между ними в 1917–1925 годах.</p> <p>На основе изучения различных источников и литературы прослеживаются многочисленные, порой противоречивые решения обеих конфликтующих сторон по пересмотру зафиксированных границ и состава Донецкой губернии. При этом выявлены принципы, критерии и способы установления границ между Россией и Украиной.</p>	<p>The article deals with the issues of territorial disputes between Russia and Ukraine, and the settlement of administrative borders between them in 1917–1925.</p> <p>Based on the study of various sources and literature, numerous, sometimes contradictory decisions of both conflicting parties to revise the fixed borders and composition of the Donetsk province are traced. At the same time, principles, criteria and methods for establishing borders between Russia and Ukraine were identified</p>	<p>РСФСР, УССР, Донецкая губерния, Донбасс, территориальные споры, российско-украинская граница, урегулирование, Донецкая область, Юго-Восточный край</p>	<p>RSFSR, Ukrainian SSR, Donetsk province, Donbass, territorial disputes, Russian-Ukrainian border, settlement, Donetsk region, South-East region</p>
<p>Борисёнок Е.Ю. Донбасс в период украинизации 1920–30-х</p>	<p>В статье рассматриваются особенности культурной ситуации на востоке Украинской ССР в период</p>	<p>The article examines the peculiarities of the cultural situation in the east of the Ukrainian SSR during the period of</p>	<p>Украинизация, Д.З. Лебедь, Н.Г. Хвильевой, Ю.</p>	<p>Ukrainization, D. Z. Lebed, N.G. Khvylevoy, Yu.</p>

<p>годов: проблема межкультурного диалога</p> <p>Borisyonok E.Yu. Donbass during the period of Ukrainization of the 1920 – 30s: the problem of intercultural dialogue</p>	<p>украинизации 1920–30-х гг., обусловленные этнонациональными и социокультурными характеристиками региона. Основное внимание уделяется идеям советских деятелей о формах и методах украинизации. Показано, как республиканское руководство определяло масштабы украинизации и решало важный вопрос о соотношении русской и украинской культуры в регионе с традиционно сильными позициями русского языка и культуры.</p>	<p>ukrainization of the 1920s-30s in connection with the ethnonational and socio-cultural characteristics of the region. The main attention is paid to the ideas of Soviet figures about the forms and methods of Ukrainization. Russian studies show how the republican leadership determined the scale of Ukrainization and solved the important issue of the correlation of Russian and Ukrainian culture in the region with the traditionally strong positions of the Russian language and culture.</p>	<p>Ларин</p>	<p>Larin</p>
<p>Мишечкин Г.В. Артиллерия 8-й гвардейской армии в Изюм-Барвенковской наступательной операции (17 – 27 июля 1943 г.)</p> <p>Mishechkin G.V. Artillery of the 8th Guards Army in the Izyum-Barvenkovskaya offensive operation (July 17 – 27, 1943).</p>	<p>В статье анализируется боевая деятельность артиллерии 8-й гвардейской армии Юго-Западного фронта в Изюм-Барвенковской наступательной операции 17-27 июля 1943 года. Автор акцентирует внимание на структуре артиллерии, методах и результатах боевой работы.</p>	<p>The combat activity of the artillery of the 8th Guards Army of the Southwestern Front in the Izyum-Barvenkov offensive operation on July 17 – 27, 1943 is analyzed in the article. The author focuses on the structure of artillery, methods and results of combat work.</p>	<p>Большая Отечественная война, 8-я гвардейская армия, Юго-Западный фронт, артиллерия, Изюм-Барвенковская наступательная операция.</p>	<p>The Great Patriotic War, 8th Guards Army, South-Western Front, artillery, Izyum-Barvenkov offensive operation</p>
<p>Агапов В.Л. Войска Юго-Западного фронта в Донбасской стратегической наступательной операции: 16 – 31 августа 1943 г.</p> <p>Agapov V.L. Troops of the Southwestern</p>	<p>В статье рассмотрены боевые действия войск 3-й и 8-й гвардейских, 6-й и 12-й общевойсковых армий Юго-Западного фронта в период проведения Донбасской стратегической наступательной операции, протекавшие на территории Славянского района Сталинской области и южной части Изюмского района Харьковской</p>	<p>The article considers the combat actions of the troops of the 3rd and 8th Guards, 6th and 12th combined-arms armies of the Southwestern Front during the Donbass strategic offensive operation, which took place on the territory of the Slavyansky district of the Stalino region and the southern part of the Izyumsky district of the Kharkov region near the settlements of</p>	<p>Юго-Западный фронт, Донбасская наступательная операция, дивизия, корпус, Долгенькое, Голая Долина</p>	<p>South-Western front, Donbass offensive operation, division, corps, Dolgenkoe, Golaya Dolina</p>

<p>Front in the Donbass strategic offensive operation: August 16 – 31, 1943</p>	<p>области у населенных пунктов Голая Долина, Долгенькое, Маяки и Райгородок. Описан героизм советских воинов, пытавшихся прорвать оборону противника с целью выхода войск фронта к Днепру и блокировки путей отхода на запад донбасской группировки противника. Показаны результаты августовских боев</p>	<p>Golaya Dolina, Dolgenkoe, Mayaki and Raygorodok. The heroism of the Soviet soldiers who tried to break through the enemy's defenses in order to get the front troops to the Dnieper and block the escape routes to the west of the Donbass enemy group is described. The results of the August battles are shown.</p>		
<p>Хохлов В.С. К 80-летию Донбасской стратегической наступательной операции</p> <p>Khokhlov V.S. To the 80-th anniversary of the Donbass strategic offensive operation</p>	<p>В статье анализируется подготовка и ход Донбасской стратегической наступательной операции. Раскрыты слагаемые ее успешного проведения</p>	<p>The article analyzes the preparation and progress of the Donbass strategic offensive operation. The components of its successful implementation are disclosed</p>	<p>Красная армия, операция, фронт, вермахт, Сталино</p>	<p>Red Army, operation, front, Wehrmacht, Stalino</p>
<p>Пенькова О.Б. Православные праздники и обрядность в жизни населения Донбасса: государственная политика и повседневность (1960-е – начало 1990-х гг.)</p> <p>Penkova O.B. Orthodox holidays and rituals in the life of the population of Donbass: state policy and everyday life (1960s – early 1990s)</p>	<p>В статье сделан краткий обзор политики советского государства по отношению к православным праздникам и обрядам с момента прихода большевиков к власти и до конца 1950-х гг. Затем на материалах Донбасса автор анализирует изменение государственной политики и трансформацию православной обрядово-праздничной культуры. Выявлена степень религиозной составляющей в обрядах семейно-бытового комплекса и в календарных праздниках в 1960-е – 1980-е гг. на</p>	<p>The article provides a brief overview of the policy of the Soviet state in relation to Orthodox holidays and rituals from the moment the Bolsheviks came to power until the end of the 1950s. Then, using the materials of Donbass, the author analyzes the change in state policy and the transformation of Orthodox ritual and festive culture. The degree of the religious component in the rituals of the family and household complex and in calendar holidays in the 1960s – 1980s at the level of everyday life is revealed. The changes that took place with Christian holidays and</p>	<p>Православные праздники, календарные праздники, христианская обрядность, семейно-бытовая обрядность, государственная политика, повседневность, население Донбасса</p>	<p>Orthodox holidays, calendar holidays, Christian rituals, family and household rituals, state policy, everyday life, the population of Donbass</p>

	уровне повседневности. Показаны изменения, происходившие с христианскими праздниками и обрядами в начале 1990-х гг.	rituals in the early 1990s are shown.		
<p>Краснонос Ю.Н., Гончарук Е.И. Формирование научной школы методологии и методики исторических исследований Г.Я. Пономаренко – В.А. Носкова в Донецком государственном университете (1970 – 1980-е гг.)</p> <p>Krasnonosov Yu.N., Goncharuk E.I. Formation of a scientific school of methodology and methods of historical research G.Ya. Ponomarenko – V.A. Noskova at Donetsk State University (1970 – 1980s)</p>	Статья раскрывает историю становления и развития научной методологии и методики исторических исследований Г.Я. Пономаренко – В.А. Носкова как одной из ведущих в системе научно-исследовательской деятельности и профессиональной подготовки в Донецком государственном университете. В работе освещаются особенности функционирования, направления и результаты деятельности научной школы в 1970–1980-е гг. в контексте персонифицированного подхода, связанного с освещением биографии и научного вклада ее основателей.	The article reveals the history of the formation and development of the scientific school of methodology and methods of historical research by G.Y. Ponomarenko and V.A. Noskov as one of the leaders in the organization of research activities and professional training at Donetsk State University. The paper highlights the features of its functioning, directions and results of activities in the 1970–1980s. in the context of a personalized approach related to the coverage of the biography and the scientific contribution of its founders.	Научная школа, история, коллективный труд, методология и методика исторических исследований, профессиональная подготовка.	Scientific school, history, collective work, methodology of historical research, professional training
<p>Саржан А.А. Структурный кризис промышленного комплекса Донбасса (вторая половина 1980-х гг.)</p> <p>Sarzhan A.A. Structural crisis of the industrial complex of Donbass (second half of the 1980s)</p>	В статье анализируются наиболее характерные тенденции развития промышленного комплекса Донбасса во второй половине 1980-х гг. Исследуются структурные диспропорции хозяйственного сектора региона, проблемы в инвестиционной политике, ухудшение состояния основных производственных фондов, снижение производительности труда.	The article analyzes the most characteristic trends in the development of the industrial complex of Donbass in the second half of the 1980s. Structural disproportions in the economic sector of the region, problems in investment policy, deterioration in the state of fixed production assets, and a decrease in labor productivity are being studied. The influence of inefficient industrial policy on	Донбасс, промышленность, базовые отрасли, основные фонды, производственная дисциплина	Donbass, industry, basic industries, fixed assets, production discipline

	Показано влияние неэффективной промышленной политики на ухудшение состояния базовых отраслей экономики.	the deterioration of the basic sectors of the economy is shown.		
<p>Засорин С.А. Характерные линии, методы и приемы фальсификации истории Великой Отечественной войны в современных украинских школьных учебниках истории</p> <p>Zasorin S.A. Characteristic lines, methods and techniques for falsifying the history of the Great Patriotic War in modern Ukrainian school history textbooks</p>	Статья посвящена изучению методов и приемов фальсификации истории Великой Отечественной войны, которые цинично и преднамеренно совершаются в современных украинских школьных учебниках истории. Автор статьи подчеркивает, что сохранение и распространение священной правды о трагедии и подвигах советских граждан в годы Великой Отечественной войны, включая народы Украинской ССР, являются сегодня важнейшим фронтом борьбы за историческую правду о нашей героической истории.	This article is devoted to the study of methods and techniques of falsification of the history of the Great Patriotic War, which are cynically and deliberately committed in modern ukrainian school history textbooks. The author emphasizes that the preservation and dissemination of the sacred truth about the tragedy and exploits of Soviet citizens during the Great Patriotic War, including the peoples of the Ukrainian SSR, are today the most important front of the struggle for the historical truth about our heroic history.	Великая Отечественная война, историческая правда, фальсификация, украинские учебники истории	Great Patriotic War, historical truth, falsification, Ukrainian school history textbooks.
<p>Шульга Д.П., Чекалина В.С. Инокультурные влияния на несторианское искусство в эпоху монгольской династии Юань (на примере наследия Онгутов в горах Иншань)</p> <p>Shulga D.P., Chekalina V.S. External cultural influences on nestorian art in the epoch of the Mongolian Yuan dynasty (on the example of the wang-gu burial ground, Inshan mountains)</p>	Настоящая статья вводит в научный оборот малоизвестные в русскоязычной науке артефакты из Северного Китая, связанные с бытовавшей здесь несторианской традицией. Под влиянием буддийских мотивов, а также китайского и восточно-иранского искусства, христианство при правлении монголов приобрело в империи Юань весьма самобытный облик.	This article introduces into scientific circulation artifacts from Northern China, little known in Russian-speaking science, associated with the Nestorian tradition that existed here. Under the influence of Buddhist motifs, as well as Chinese and Eastern Iranian art, Christianity under the rule of the Mongols acquired a very distinctive look in the Yuan Empire.	Несторианство, монгольская империя, династия Юань, Северный Китай, буддийское искусство	Nestorianism, Mongol Empire, Yuan dynasty, Northern China, Buddhist art.

<p>Минаев А.И. Британский парламентаризм: критика отечественных революционеров-демократов второй половины XIX века</p> <p>Minaev A.I. British parliamentarism: criticism of domestic revolutionary democrats of the second half of the 19th century</p>	<p>Статья посвящена анализу критического подхода отечественных революционеров-демократов второй половины XIX века к проблемам британского парламентаризма. Признавая значение последнего, они справедливо полагали, что в его основании лежат выработанные английским народом локальные социальные и экономические формы. Автор вслед за ними заключает, что неповторимость общественных и политических институтов и невозможность их механического переноса на иную национальную почву обуславливает потенциал государственно-правового «творчества» для любой страны, и, разумеется, России с ее богатейшей историей, раскрывающей ее самобытность и непреходящее значение.</p>	<p>The article is devoted to the analysis of the critical approach of the domestic revolutionary democrats of the second half of the XIX century to the problems of British parliamentarism. Recognizing the importance of the latter, they rightly believed that it was based on local social and economic forms developed by the English people. Following them, the author concludes that the uniqueness of social and political institutions and the impossibility of their mechanical transfer to another national soil determines the potential of state-legal "creativity" for any country, and, of course, Russia with its rich history, revealing its identity and enduring significance.</p>	<p>Парламентаризм, Великобритания, Россия, XIX века, общественная мысль, революционеры-демократы</p>	<p>Parliamentarism, Great Britain, Russia, XIX century, public thought, democratic revolutionaries</p>
<p>Разумный В.В., Майкова М.А. Отечественные и зарубежные письменные источники по истории Персии начала XX века</p> <p>Razumnyi V.V., Maikova M.A. Domestic and foreign written sources on the history of Persia of the early twentieth century</p>	<p>В данной статье исследуются письменные источники по истории Персии в начале XX века. На основе изученных исторических источников сделан анализ степени изученности и актуальности данной темы. Представлена попытка систематизировать основные источники.</p>	<p>This article is devoted to study of the written sources on the history of Iran at the beginning of the XX century. Based on the studied historical sources, an analysis of the degree of study and relevance of this topic is made. It was an attempt to systematize the main sources is presented.</p>	<p>Письменные источники, Каджарская Персия, Иран, зарубежные и отечественные источники</p>	<p>Written sources, Qajar Persia, Iran, foreign and domestic sources</p>

<p>Кухтин М.М. Восточноевропейская политика правительства О. Шольца: промежуточные итоги и ближайшие перспективы</p> <p>Kukhtin M.M. Eastern European policy of the government of O. Scholz: intermediate results and immediate prospects</p>	<p>Сегодня Германия вынуждена отстаивать свои национальные интересы в достаточно неблагоприятных конкретно-исторических условиях. Для правительства О. Шольца ситуация осложняется нарастающим американским давлением и очередным провалом немецкой «восточной политики». При этом проблемы военной и энергетической безопасности страны сегодня стоят не менее остро, чем в эпоху А. Меркель. Сейчас Москва и Берлин осмысливают последствия эрозии двусторонних отношений и адаптируются к ее последствиям.</p>	<p>Today, Germany is forced to defend its national interests in rather unfavorable concrete historical conditions. For the government of O. Scholz, the situation is further complicated by the growing American pressure and another failure of the German "Ostpolitik". At the same time, the problems of the country's military and energy security are no less acute today than in the era of A. Merkel. Moscow and Berlin are now reflecting on the consequences of the erosion of their bilateral relations and adapting to its consequences.</p>	<p>Россия, Германия, украинский кризис, Специальная военная операция, геэкономика</p>	<p>Russia, Germany, the Ukrainian crisis, the Special Military Operation, geoeconomics.</p>
<p>Медовкина Л.Ю., Падалка Г.В. Южный газовый коридор, как важный фактор энергетической стратегии Турции</p> <p>Medovkina L.Yu., Padalka G.V. Southern Gas Corridor as an important factor in Turkey's energy strategy</p>	<p>Сегодня Германия вынуждена отстаивать свои национальные интересы в достаточно неблагоприятных конкретно-исторических условиях. Для правительства О. Шольца ситуация осложняется нарастающим американским давлением и очередным провалом немецкой «восточной политики». При этом проблемы военной и энергетической безопасности страны сегодня стоят не менее остро, чем в эпоху А. Меркель. Сейчас Москва и Берлин осмысливают последствия эрозии двусторонних отношений и адаптируются к ее последствиям.</p>	<p>Today, Germany is forced to defend its national interests in rather unfavorable concrete historical conditions. For the government of O. Scholz, the situation is further complicated by the growing American pressure and another failure of the German "Ostpolitik". At the same time, the problems of the country's military and energy security are no less acute today than in the era of A. Merkel. Moscow and Berlin are now reflecting on the consequences of the erosion of their bilateral relations and adapting to its consequences.</p>	<p>Россия, Германия, украинский кризис, Специальная военная операция, геэкономика</p>	<p>Russia, Germany, the Ukrainian crisis, the Special Military Operation, geoeconomics.</p>

<p>Мнухина Р.М. Роль пандемии COVID-19 в реализации крупных совместных экономических проектов России и Китая (2020 – 2021 г.)</p> <p>Mnukhina R.M. The role of the COVID-19 pandemic in the implementation of large joint economic projects between Russia and China (2020-2021).</p>	<p>В статье рассматривается влияние пандемии новой коронавирусной инфекции COVID-19 на российско-китайские отношения, в частности на российско-китайские проекты в экономической сфере. Автор ставил своей целью оценку роли пандемии в реализации крупных совместных экономических проектов России и Китая и исследовал, насколько изменился ход реализации уже существующих проектов, соблюдались ли договоренности по запланированным проектам, инициировались ли новые проекты.</p>	<p>The article examines the impact of the pandemic of the new coronavirus infection COVID-19 on Russian-Chinese relations, in particular on Russian-Chinese projects in the economic sphere. The author aimed to assess the role of the pandemic in the implementation of major joint economic projects of Russia and China and investigated how the course of implementation of existing projects has changed, whether agreements on planned projects have been observed, whether new projects have been initiated.</p>	<p>Пандемия COVID-19, российско-китайский проект, экономика, инвестиции.</p>	<p>COVID-19 pandemic, Russian-Chinese project, economy, investment.</p>
<p>Козловский А.Ю. Изучение и защита русского и финно-угорских языков как фактор развития российско-венгерских отношений</p> <p>Kozlovsky A.Yu. Study and protection of Russian and Finno-Ugric languages as a factor in the development of Russian-Hungarian relations</p>	<p>В рамках данной научной статьи автором рассмотрена проблематика изучения русского языка в Венгрии, а также венгерского и других финно-угорских языков в России. Автором рассмотрены ключевые факты прошлого и настоящего, связанные с изучением данных языков в двух странах. Автором сделан вывод о том, что благожелательное отношение к русскому языку в Венгрии, венгерскому и другим финно-угорским языкам в России является основой сохранения приемлемых межгосударственных отношений между двумя странами и их улучшения в будущем.</p>	<p>Within this scientific paper the author considered the issue of studying Russian language in Hungary, and Hungarian and other Finno-Ugric languages in Russia as well. The author considered the key-stone past and present facts connected with studying these languages in both states. The author concluded that friendly attitude to Russian in Hungary, and Hungarian and other Finno-Ugric languages in Russia is a basis for preserving acceptable interstate relations between two countries and its improvement in future.</p>	<p>Русский язык, венгерский язык, финно-угорские языки, Россия, Венгрия, российско-венгерское культурное сотрудничество</p>	<p>Russian language, Hungarian language, Finno-Ugric languages, Russia, Hungary, Russian-Hungarian cultural cooperation</p>
<p>Скворцов Ю.А., Шандро Н.Э. Политический релятивизм</p>	<p>В статье исследуется влияние политического релятивизма на формирование и интерпретацию</p>	<p>The article examines the influence of political relativism on the formation and interpretation of the historical narrative in</p>	<p>Североамериканское государство, Соединённые</p>	<p>North American state, United States of</p>

<p>исторического дискурса США</p> <p>Skvortsov Yu.A., Shandro N.E. Political relativism of US historical discourse</p>	<p>исторического нарратива в Соединенных Штатах. Авторы анализируют, как политические изменения, культурные сдвиги и социальные конфликты влияют на взаимоотношения США и Европы. В статье рассматриваются основные течения и тенденции в политическом дискурсе, оказывающие влияние на формирование повелительного тона штатов по отношению к странам ЕС. Исследование призвано расширить понимание динамики и взаимосвязей между политикой и историографией в контексте американской истории, предлагая новые перспективы для анализа политических и культурных аспектов формирования и интерпретации исторического нарратива.</p>	<p>the United States. The authors analyze how political changes, cultural shifts and social conflicts affect the relationship between the United States and Europe. The article examines the main trends and trends in political discourse that influence the formation of the imperative tone of the states in relation to the EU countries. The research aims to expand the understanding of the dynamics and interrelationships between politics and historiography in the context of American history, offering new perspectives for the analysis of political and cultural aspects of the formation and interpretation of historical narrative.</p>	<p>Штаты Америки, Европейский Союз, демократическое государство</p>	<p>America, European Union, democratic state.</p>
<p>Ешпанов В.С., Омарова К.Б. Историческое наследие на базе сельского школьного музея на материалах:(КГУ «ООШ села Старый Колутон» Астраханского района Акмолинской области).</p> <p>Yeshpanov V.S., Omarova K.B. Historical heritage on the basis of the rural school museum on materials: (MSI "SSH of the</p>	<p>Уважение к историческому прошлому, побудили авторов в рассматриваемой статье предпринять попытку освещения основных подходов к историческому наследию, средствами сельского школьного музея. В труде раскрыт опыт работы школьного музея и возможности его работы в образовательном учреждении. В работе рассматривается актуальная для современной молодежи проблема наследия прошлого, восстановление культурно-исторических связей с родным краем. Поднимается вопрос статуса музея в сельской местности.</p>	<p>Respect for the historical past prompted the authors in this article to attempt to highlight the main approaches to the historical heritage, using the means of a rural school museum. The work reveals the experience of the school museum and the possibilities of its work in an educational institution. The paper deals with the problem of the legacy of the past, which is relevant for today's youth, the restoration of cultural and historical ties with their native land. The question of the status of the museum in rural areas is raised. The dynamics of the functioning of the rural school museum in its intended</p>	<p>Школа, село, музей, учащиеся, образование, общество, наследие, история.</p>	<p>School, village, museum, students, education, society, heritage, history.</p>

<p>village of Stary Koluton" Astrakhan district of Akmola region).</p>	<p>Представлена динамика функционирования сельского школьного музея в его предназначении. Авторами отмечена роль школьного музея в воспитании учащихся на основе истории своего края. Рассмотрены возможности использования ресурсов школьного музея при формировании у учащихся исторического наследия. Показан опыт поисковой и экскурсионной деятельности сельского школьного музея.</p>	<p>purpose is presented. The authors noted the role of the school museum in the education of students based on the history of their region. The possibilities of using the resources of the school museum in the formation of students' historical heritage are considered. The experience of search and excursion activities of the rural school museum is shown.</p>		
<p>Кайгородов П.И. Шаг в бессмертие. Штурм высоты 101,0 курсантами и командирами ЧВВМУ 8 марта 1942 года</p> <p>Kaigorodov P.I. A step into immortality. Hight 101,0 assault by cadets and commanders of the ChVVMU on March 8 1942</p>	<p>Материал основан на подлинных исторических документах Матвеево-Курганского краеведческого музея, на исследованиях 2009 – 2010 годов, проведенных учеными Института социально-экономических и гуманитарных исследований Южного научного центра РАН, и рассказах очевидцев событий. Подвиг курсантов ЧВВМУ им. П.С.Нахимова, которые составляли основной контингент 76-ой морской стрелковой бригады, 3-го гвардейского стрелкового корпуса, 56-й армии.</p>	<p>The material is based on original historical documents of Matveev Kurgan local history museum, on researches which were carried out by scientists of the Institute of Socio-Economical and Humanitarian Studies of Southern Scientific Center of the Russian Academy of Sciences, on stories of the eyewitnesses of the events. The heroic deed of the cadets of Black Sea HNI named after P.S. Nakhimov, who were the main contingent of 76-th marine rifle brigade, the 3-rd guards rifle corps, 56-th army.</p>	<p>Миус-фронт, Матвеев курган, курсанты ЧВВМУ</p>	<p>Mius-front, Matveev kurgan, cadets of ChVVMU</p>